

引用本文:

王青平, 白武明, 王洪亮. 瑞利数对热对流的影响——在地幔柱中的应用[J] 地球物理学报, 2011, V54(6): 1566-1574, DOI: 10.3969/j.issn.0001-5733.2011.06.016

WANG Qing-Ping, BAI Wu-Ming, WANG Hong-Liang. The influence of Rayleigh number on thermal convection ——application to mantle plume. Chinese J. Geophys. (in Chinese), 2011, V54(6): 1566-1574, DOI: 10.3969/j.issn.0001-5733.2011.06.016

瑞利数对热对流的影响——在地幔柱中的应用

王青平^{1,2}, 白武明¹, 王洪亮^{1,2*}

1. 中国科学院地质与地球物理研究所, 北京 100029;
2. 中国科学院研究生院, 北京 100049

The influence of Rayleigh number on thermal convection ——application to mantle plume

WANG Qing-Ping^{1,2}, BAI Wu-Ming¹, WANG Hong-Liang^{1,2*}

1. Institute of Geology and Geophysics, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100029, China;
2. Graduate University, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100049, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (772KB) HTML 1KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 本文分别在直角坐标系和柱坐标系下, 研究瑞利数从 10^4 逐渐增大到 10^7 对热对流的影响, 数值计算结果表明: 瑞利数越大, 地幔柱越窄, 地幔柱上升速度也越快; 源自上地幔的地幔柱半径的范围为90到210 km. 根据峨眉山内带的半径推算出地幔的黏性系数约为 $3.8 \times 10^{21} \text{ Pa} \cdot \text{s}$, 地幔柱平均流动速度为2.5 cm/a.

关键词: 瑞利数 热对流 热边界层 地幔柱半径 峨眉山

Abstract: In this paper, we simulate increasing Rayleigh number from 10^4 to 10^7 to observe its influence on thermal convection in Cartesian and cylindrical coordinate respectively. The numerical examples prove that the range of radius of mantle plume is from 90 to 210 kilometer and the larger the Rayleigh number, the narrower and faster the mantle plume. Our results suggest that the viscosity of mantle is about $3.8 \times 10^{21} \text{ Pa} \cdot \text{s}$ and the speed of mantle plume is about 2.5 cm/a, according to the radius of Inner Zone of Emeishan mantle plume.

Keywords: Rayleigh number Thermal convection Thermal boundary layer Radius of mantle plume Emeishan

Received 2010-12-10;

Fund:

国家自然科学基金项目(40974049)资助.

About author: 王青平, 男, 1984年生, 福建福清人, 在读博士研究生, 主要从事地幔对流数值模拟研究. E-mail: wqp@mail.iggcas.ac.cn

链接本文:

<http://www.geophy.cn/CN/10.3969/j.issn.0001-5733.2011.06.016> 或 <http://www.geophy.cn/CN/Y2011/V54/I6/1566>

Service

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- Email Alert
- RSS

作者相关文章